
1 
 

Fellegi miniszter úr felszólalása az Európai 

Parlament REGI szakbizottságának ülésén 
2011. április 12 

      

 Ismételten köszöntöm Elnök Asszonyt, az európai parlamenti 

képviselőket, valamint a jelenlévő, és az interneten keresztül 

figyelemmel kísérő érdeklődőket. Örömmel tölt el, hogy újból részt 

vehetek a Regionális Bizottság ülésén és beszámolhatok a magyar 

elnökség alatt elért eredményekről, valamint az előttünk álló 

feladatokról.  

 

 Egy új időszak kezdetén állunk. Az Európai Unió gazdasági 

helyzete is világossá tette: szükség van a kohéziós politika 

továbbfejlesztésére annak érdekében, hogy az Unió még 

sikeresebben teljesítsen a globális gazdasági színtéren. 

Elengedhetetlen, hogy a kohéziós politika még az eddigieknél is 

hatékonyabban növelve a felzárkózást és a versenyképességet 

hozzájáruljon az Unió állampolgárai életminőségének javulásához. 

 

 Európa akkor lehet sikeres, ha a területi szempontokat a legfontosabb 

stratégiák végrehajtásakor figyelembe vesszük, azaz az egyes régiók 

helyi sajátosságait vesszük alapul a stratégiaalkotástól kezdve a 

program végrehajtáson keresztül a monitoringgal bezárólag.  

 

 Az EU2020 Stratégia és a kohéziós politika céljainak sikeres és 

eredményes végrehajtása a területi szempontok érvényesítésével 

biztosítható.  

 

 A magyar elnökség alatt e téren is érdemi előrelépés várható a 

felülvizsgált Területi Agenda, a TA2020 dokumentum elfogadásával. 

Fontosnak tartjuk, hogy a Bizottság és a Parlament a területi 

szempontokat figyelembe véve formálja az elkövetkezendő időszak 

kohéziós politikáját. 
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 Legfőbb elnökségi célunk a kohéziós politika területén, hogy érdemi 

vitát folytassunk a politika jövőjével kapcsolatos tárgyalások 

előbbre vitele érdekében. Segíteni kívánunk abban, hogy az 

egyeztetések a 2010 novemberében megjelent 5. Kohéziós Jelentés 

javaslataitól a tagállamok egyetértését élvező konkrétumok 

irányába mozduljanak el. 

 

 Elnökségi víziónk a jövő kohéziós politikájáról egy az Európa 2020 

Stratégia célkitűzéseit és a szolidaritás szempontjait is egyaránt 

középpontba állító rendszer, amely figyelembe veszi a területi 

szempontokat, eredmény-orientált, költséghatékony, a lehető 

legkisebb bürokráciával, és a kedvezményezettek részére 

felhasználóbarát eljárásokkal működik.  

 

 Támaszkodva a triópartnerek eredményeire, az Ötödik Kohéziós 

Jelentésre válaszul tanácsi következtetéseket készítettünk elő, 

amelyet 2011. február 21-én az Általános Ügyek Tanácsa 

egyhangúan jóváhagyott.  

 

 A következtetések célja egyfelől az volt, hogy választ adjon a 

Jelentés felvetéseire, másfelől az, hogy összefoglalja, hogy eddig 

milyen kérdésekben jutottak konszenzusra a kohéziós politika 

jövőjéről szóló vita során a tagállamok.  

 

 A tanácsi következtetések rögzítik a tagállamok egyetértését 

abban, hogy a kohéziós politika az európai integráció fontos eszköze, 

ami eddig is jelentős mértékben hozzájárult az Európai Unió területi 

különbségeinek  mérsékléséhez. 

 

 A tagállamok el kívánják kerülni, hogy a Szerződésben foglalt 

kohéziós célok és az  Európa 2020 stratégiában megfogalmazott 

célok megvalósítása egymás rovására történjen. 

 

 A tagállamok továbbá egyetértettek, hogy erősíteni kell a 

fókuszáltságot, figyelembe véve a helyi, regionális és nemzeti 

sajátosságokat, ugyanakkor meg kell őrizni a politika integrált 

megközelítését. 
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 A tanácsi következtetésekben a tagállamok megfogalmazták, hogy 

szükség van egy átlátható, egyértelmű, kiszámítható 

szabályozási környezetre, valamint, hogy növelni kell a politika 

végrehajtásának hatékonyságát, és eredmény-orientáltságát.  

 

 A 2011. február 21-i Általános Ügyek Tanácsa keretében először 

folyt vita a kohéziós politikáról tanácsi – azaz politikai – szinten. A 

hozzászólók hangsúlyozták, hogy a végrehajtás egyszerűsítése 

szükséges; a tematikus koncentráció mellett rugalmasságot kell 

biztosítani a tagállamok és régiók számára; valamint hogy törekedni 

kell az eredményességre és a költséghatékonyságra. 

 

 A magyar elnökség 2011. március 29–április 1. között magas szintű 

találkozókat szervezett a tagállamok és tagjelöltek részvételével két 

témában is. 

 

  A március 29–30. ülésen a területfejlesztésért felelős főigazgatók a 

Területi Agenda értékelésével és felülvizsgálatával előkészítették 

a TA2020 dokumentum május végi elfogadását.  

 

 A március 31–április 1. rendezvényünk a kohéziós politika jövőjét a 

tematikus koncentráció és az eredményorientált megközelítés 

témakörében tárgyalta, amelyen Danuta Hübner bizottsági elnök 

asszony is részt vett.  

 

 Konklúzióként megállapíthatjuk, hogy a legfontosabb és 

legsürgetőbb feladatok egyrészt a szabályozások időbeli 

előkészítése, másrészt a közös álláspont kialakítása a 

legfontosabb kérdésekben. Ugyanis a korábbi tapasztalatokból 

kiindulva ez sok időt igényel, így ezzel nem szabad késlekednünk, 

amennyiben a 2014 utáni időszak programjait időben útjukra akarjuk 

bocsátani. Emellett az elkövetkezendőkben jobban fókuszálnunk a 

területi szempontok általános érvényesítésére.  

 

 A kohéziós politika jövőjéről rendezett konferencián résztvevők 

egyetértettek: a rugalmasság biztosítása a helyi és regionális 
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sajátosságok kezelése és az igények érvényesülése szempontjából is 

fontos. Ezzel összefügg, hogy nem szabad összekötni a tematikus 

prioritásokat költségkategóriákkal.  

 

 A jelenlévők nem vitatták az eredmény-orientált megközelítés 

helyességét, de aggályaiknak adtak hangot a kondicionalitások új 

rendszere kapcsán, hangsúlyozva azok közös értelmezésének, és 

az újabb adminisztratív terhek elkerülésének szükségességét. 

Csak olyan feltételek fogadhatók el, amelyekre a résztvevőknek 

ráhatásuk van. A szubszidiaritás és partnerség elvét tiszteletben kell 

tartani, a tulajdonosi szemléletet érvényesíteni kell.  

 

 Az Európai Regionális és Fejlesztési Alap és az Európai Szociális 

Alap összhangját meg kell őrizni! Több résztvevő aggodalmának adott 

hangot ugyanis a két alap vonatkozásában eltérő feltételrendszer 

bevezetése kapcsán. A résztvevők többsége elutasította a további 

negatív ösztönzők bevezetését, és helyettük a pozitív 

ösztönzőket támogatta. A találkozó résztvevői egyetértettek abban, 

hogy a tematikus koncentráció megfelelő eszköz arra, hogy valódi 

változást kiváltani képes kritikus tömeget és nagyobb 

hatékonyságot lehessen elérni a források felhasználásában, illetve 

hogy  egyszerűbb és átláthatóbb legyen a rendszer. Egyetértés 

mutatkozott az integrált megközelítés fontossága, és az ESZA 

kohéziós politikai eszközként való megtartása tekintetében is. 

 

 

 Elnökségünk hátralévő időszakában a tanácsi következtetésekben 

beazonosított vitás kérdések – tematikus koncentráció, 

kondicionalitás és ösztönzők rendszere – megvitatására 

koncentrálunk. Célunk, hogy a szabályozások tervezete minél 

hamarabb megjelenjen, és hogy a legfontosabb kérdésekben 

közös álláspontot sikerüljön kialakítani. 

 

 A TA2020 dokumentum elfogadásával megteremtjük a területi 

kapcsolatot, amely biztosítja az EU2020 Stratégia és a kohéziós 

politika eredményes megvalósítását.  
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 A következő tanácsi munkacsoport ülések várható témái között a 

megerősített stratégiai tervezés, a végrehajtási mechanizmus, az 

integrált megközelítés és az eredmény-orientáció szerepelnek. Az 

ülések során feltérképezzük a tagállami kérdéseket és aggályokat, 

és felvilágosítást kérünk az Európai Bizottságtól, hogy ily módon 

lerövidítsük a jogszabály-javaslatokról folytatott tárgyalásokat. Az 

elhangzott kérdéseket és bizottsági válaszokat egy dokumentumban 

foglaljuk össze, és az informális miniszteri találkozó keretében 

mutatjuk be.   

 

 A magas szintű konferenciánk két témájában összegyűjtött 

véleményeket és álláspontokat is becsatornázzuk a 2011. május 19–

20. között Gödöllőn megrendezésre kerülő informális miniszteri 

találkozóra. A tagállamok közös üzeneteit elnökségi 

következtetések formájában szeretnénk rögzíteni. 

 

 A magyar elnökség így kívánja előkészíteni a kohéziós politika 

jövőjéről szóló vitát a soron következő lengyel elnökség számára 

annak érdekében, hogy közelebb jussunk a mindannyiunk által 

támogatott elvek lehető legmegfelelőbb kidolgozásához. Mindez 

végső soron lehetővé teszi majd a kohéziós politika 

eredményességének növelését és mérhetőségét, a végrehajtás 

hatékonyabbá válását, valamint az adminisztratív folyamatok 

egyszerűsítését. 

 

 Folyamatosan figyelemmel követjük az Önök munkáját, és köszönjük 

azt a támogatást, amit az Európai Parlament a magyar elnökségnek 

ad a kohéziós politika területén. 

 

 A Markus Pieper képviselő úr által előkészített, éppen a mai napon 

tárgyalandó jelentéstervezet kapcsán kiemelem, hogy annak tartalma 

fő vonalakban megegyezik a magyar elnökség által elért 

eredményekkel. Különösen fontos számunkra a jelentésnek az az 

állítása, amely szerint az EU kohéziós politikája az Európa 2020 

stratégia céljait már ma is nagyrészt megvalósítja, valamint, hogy 

a kohéziós politikának elsősorban az Európai Unió Működéséről 

szóló Szerződében lefektetett célokra kell fókuszálnia. Üdvözöljük, 
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hogy a jelentéstervezet hangsúlyozza a területi kohézió 

szempontjait, és támogatja a makro-regionális stratégiákat, 

amelyek elnökségünk középponti témái. 

 

 Fontosnak tartjuk Oldrich Vlasák képviselő úr által készített jelentés-

tervezetet is, amely a kohéziós politikában az integrált stratégiai 

tervezést, a speciális városi térségek sajátosságait mutatja be, 

ráirányítva ezzel a figyelmet a politika sokoldalúságára. 

 

 Ezúton köszönöm a figyelmüket és bízom a további eredményes 

együttműködésben. 
 

 


